
VERNIEUWEND 
   SUCCESRIJK
SPRAAKMAKEND

‘De beste 

innovatie van 

de afgelopen 

tien jaar’

Bioconnect is een netwerk waarin ondernemers, 

overheid en onderzoekers samenwerken. Men 

overlegt, leert van elkaar en brengt vernieuwing  

op gang. Bioconnect geeft innovatieve ideeën de 

kans uit te groeien tot waardevolle bijdragen  

aan landbouw, natuur en voedselvoorziening.



Bioconnect is een netwerk gericht op 

innovatie en regelgeving binnen de 

biologische land- en tuinbouw. Het 

netwerk wordt gevormd door boeren, 

hun ketenpartners, onderzoekers en 

overheid. Bioconnect is geen gewoon 

netwerk, waarin wordt gepraat en 

overlegd. Bioconnect is een netwerk 

met zeggenschap. Boeren en ketenpart-

ners praten mee over het onderzoek 

dat moet worden gedaan. Deze manier 

van werken slaat aan. Daarom mogen 

we Bioconnect gerust vernieuwend, 

succesrijk en spraakmakend noemen. 

Zo werkt Bioconnect: ondernemers 

doen vanuit hun dagelijkse praktijk 

voorstellen voor onderzoek.  

Werkgroepen, bestaande uit boeren, 

tuinders, ketenpartners, onderzoe-

kers, overheid en anderen, bespreken 

de aangereikte voorstellen en selec-

teren er de voorstellen uit die het 

meeste bijdragen aan een succesvolle 

biologische land- en tuinbouw. Die 

plannen worden samen met onder-

zoekers uitgewerkt tot concrete 

onderzoeksplannen. Vervolgens gaat 

het onderzoek aan de slag. Vraag-

gestuurd onderzoek noemen we dat. 

Het klinkt logisch, zo logisch dat  

niemand ervan opkijkt. Bioconnect  

is vanzelfsprekend en uniek tegelijk.

Bioconnect doet méér dan alleen 

vraaggestuurd onderzoek initiëren. 

Bedrijfsnetwerken bespreken onder-

zoeksresultaten en andere gezamenlij-

ke vraagstukken. De overheid gebruikt 

Bioconnect om zaken af te stemmen 

en beleidsvoornemens te toetsen. 

Bioconnect draagt bij aan regelgeving, 

bijvoorbeeld de Skal-regels voor het 

certificeren van biologische producten.

Bioconnect is nog jong. Ze werd in 

2004 geplant. Toch oogst ze al veel 

waardering. De reden: Bioconnect staat 

met haar wortels stevig in de praktijk 

en wordt op de juiste manier gevoed. 

Bioconnect heeft de potentie om in 

een stevig tempo door te groeien tot 

een netwerk van betekenis dat spraak-

makende onderzoeksresultaten geeft.

3  –  Bioconnect 20082  –  Bioconnect 2008

Inhoudsopgave

Uniek netwerk

16
Met de keten aan tafel
Botert het wel tussen boeren,  

handelaren en kaasmakers?

4
De doorbraak
U moet weten hoe Bioconnect  

tot stand kwam.

22
Te hooi en te gras 
Korte berichten uit  

verschillende hoeken.

10
Meer dan een naaikransje 
Zonder netwerk geen Bioconnect.

18
Visies op Bioconnect 
Meningen van mensen  

die het kunnen weten.

6
Bioconnect in actie
Uitleg over de werking  

van het netwerk.

24
Hoge scores voor Bioconnect 
Het netwerk  

grondig onderzocht.

12
Lekker koken 
Consumenten zijn de klanten.  

De meest kritische is kok.

20
Natuurliefhebber 
Moderne landbouw heeft  

oog voor de natuur.

8
De praktijk aan de knoppen 
Onderzoekers praten mee.

26
Cijfers en feiten 
Alle informatie over 

Bioconnect op een rij.

14
Kruiden goed voor  
dier en maatschappij
Kruidentherapie op moderne leest.



Het idee om ondernemers het onder-

zoek te laten aansturen vindt zijn 

voedingsbodem in de ervaringen 

van de jaren daarvoor. De overheid 

probeert wel het bedrijfsleven te 

betrekken bij onderzoeksplannen 

en organiseert overlegrondes. De 

primaire sector vindt het overleg 

goed, maar heeft bezwaren tegen de 

manier waarop. De deelnemers aan 

de overlegrondes krijgen een zeer 

fors dossier met 50 tot 100 projecten 

met daaraan vastgekoppeld budget-

ten van enkele miljoenen euro’s. Na 

bestudering wordt dit er in een paar 

uur ‘doorheen gejast’. Melkveehouder 

Huib Bor herinnert zich een dergelijk 

overleg. ‘We hadden wel gesprek-

ken, maar ik had geen zicht op wat 

er daarna gebeurde. Mijn conclusie 

is wel dat de invloed van de primaire 

sector gering was.’

Uitstekend plan
7 Juni 2004. Vandaag wordt het voor-

stel om de aansturing van onderzoek 

in de biologische landbouw anders 

aan te pakken officieel voorgelegd 

aan het ministerie van Landbouw,  

Natuur en Voedselkwaliteit. Het 

voorstel valt goed, maar omdat het 

zo vernieuwend is, kan men zich niet 

goed voorstellen dat een dergelijke 

aanpak goed kan werken. Als gevolg 

daarvan zijn de eerste reacties ver-

deeld. Een groep komt met bezwaren. 

Ze probeert met zorgvuldig onder-

bouwde argumenten het fundament 

onder het plan aan te tasten. Gek dat 

dit zo gebeurt, want ook de overheid 

heeft veel belang bij het plan. Het 

ministerie van LNV is immers niet 

tevreden over de huidige aansturing 

van onderzoek en op de voorgestelde 

manier kan het toch veel beter?  

Biologisch onderzoek, zo bleek uit  

nota’s die eerder verschenen, is een 

zorgenkindje van de overheid. Het  

is bekend dat er nog veel kennis 

nodig is en daarom moet het aandeel 

biologisch onderzoek groeien naar  

10 procent van het totale landbouw-

kundig onderzoek. Voor het goed 

kunnen aansturen van onderzoek 

hebben Biologica en Akk de oplos-

sing! Hun plan speelt uitstekend 

in op het motto van de toemalige 

minister Veerman van zorgen voor 

naar zorgen dat. De overheid schept 

voorwaarden, de samenleving of  

het bedrijfsleven moet het doen.

Groen licht
De vergadering is al meer dan twee 

uur bezig. Een beleidsambtenaar 

noemt nog eens het meest fundamen-

tele bezwaar. ‘Het kan toch niet zo 

zijn dat agrarisch ondernemers en 

ketenpartners de taak krijgen het on-

derzoek en de onderzoeksinstituten 

aan te sturen, terwijl wij als overheid 

hiervoor de verantwoordelijkheid 

dragen? We kunnen die verant-

woordelijkheid toch niet zomaar uit 

handen geven?’ Dit begrijpelijke en 

zwaarwegende bezwaar – wie draagt 

de verantwoordelijkheid – lijkt de 

grote sta-in-de-weg te zijn om het  

vernieuwende plan door te voeren. 

Maar dan neemt de voorzitter het 

woord. Hij zegt dat er een oplossing 

gevonden moet worden voor het 

vraagstuk van de verantwoordelijk-

heid van de overheid. 

De conclusie van de vergadering is 

dat het nieuwe plan de moeite waard 

is om verder te ontwikkelen. Dit is 

een doorbraak, niet alleen voor de 

biologische landbouw, maar ook in de 

samenwerking tussen ondernemers 

en onderzoek. Het is een vernieuwing 

van het proces van kennisontwikke-

ling. Het licht gaat op groen om een 

nieuwe wijze van samenwerken toe 

te passen. Het te ontwikkelen net-

werk is een methode om innovatie 

in de biologische landbouw echt op 

gang te brengen. Na de vergadering is 

iedereen enthousiast. Meer innovatie-

kracht betekent winst voor iedereen.
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Vanaf 2004 ontwikke lt Bioconnect zich zeer sne l tot een kra chtig netwerk dat bi jdra agt  
 a a n in novatie s. Z o beschouwd is Bioconnect de beste i n novatie va n de afge lopen tien ja a r.

De doorbraak
De invloeD van De praktijk was te gering

Er wordt in het voorjaar van 2004 hard gewerkt om een impasse rondom  
het onderzoeksbudget van de overheid te doorbreken. Zowel de overheid  
als de ondernemers zijn niet tevreden over de huidige aanpak. Biologica,  
het platform voor biologische landbouw en voeding, en de stichting Akk  
ontwikkelden stap voor stap een idee om onderzoek te laten aansturen  
door de sector. Niet langer zullen alleen ambtenaren en onderzoekers  
bepalen wat onderzocht wordt, maar krijgt de praktijk een doorslaggevende 
stem. Het lijkt onhaalbaar en toch acht men de tijd rijp om dit gedurfde  
plan voor te leggen aan het ministerie. Het is immers een plan dat goed  
is voor de sector én voor de overheid.



Product- en themawerkgroepen zijn  

de spil van Bioconnect. Een werk-

groep ontvangt van ondernemers  

of anderen ideeën voor onderzoek, 

voorlichting of soms onderwijs. In  

samenspraak met onderzoekers wor-

den de geschikte ideeën omgezet in 

een projectvoorstel. De werkgroep be-

paalt vervolgens binnen een toegewe-

zen budget welke projectvoorstellen 

wel en welke niet worden uitgevoerd. 

Het voorbereiden van onderzoeken 

kost tijd en daarom kan er tussen het 

indienen van een idee tot de start 

van de uitvoering een half jaar of 

langer zitten. Soms is het nodig dat 

een onderzoek sneller van start gaat, 

bijvoorbeeld bij actuele vraagstukken. 

Hiervoor houdt de werkgroep een 

deel van het budget achter de hand. 

Een dergelijk onderzoek kan daar-

door binnen enkele weken starten.  

De werkgroep, bestaande uit onder-

nemers die hun sectorgenoten ver-

tegenwoordigen, zorgt ook voor de 

begeleiding van het onderzoek. 

Product en thema
De werkgroepen zijn ingedeeld naar 

product en naar thema. Er zijn bij-

voorbeeld werkgroepen voor Zuivel 

en rundvlees, Glasgroente en Bodem-

vruchtbaarheid. Agrarisch onderne-

mers en ketenpartners vormen de 

kern van een werkgroep. Zij worden 

vanuit Bioconnect ondersteund door 

een kennismanager en vanuit het on-

derzoek door een themacoördinator. 

Er schuiven ook andere functionaris-

sen aan tafel, bijvoorbeeld vertegen-

woordigers van de overheid of van 

maatschappelijke organisaties.

Kennis verspreiden
Behalve het laten uitvoeren van door 

de praktijk gewenst onderzoek, is een 

belangrijke taak van Bioconnect het 

verspreiden van kennis. De bedrijfs-

netwerken spelen hierbij een belang-

rijke rol. In de bedrijfsnetwerken 

ontmoeten ondernemers elkaar rond 

thema’s die in hun sector spelen.  

Hier worden onder andere de uitkom-

sten van onderzoek besproken  

en wisselen deelnemers onderling 

kennis uit of komen ze met vragen.  

Verspreiden van kennis gebeurt ook 

via publicaties in vakbladen en  

websites, zoals www.biokennis.nl.

Commissie Kennis
De commissie Kennis ontvangt alle 

onderzoeksvoorstellen en zorgt 

voor overkoepelende coördinatie 

en adviseert namens de sector het 

ministerie van Landbouw, Natuur en 

Voedselkwaliteit. Deze commissie 

verdeelt de middelen over de secto-

ren en thema’s en voedt, op verzoek 

van de sector, Bioconnect met nieuwe 

thema’s en producten waarvoor weer 

nieuwe werkgroepen in het leven 

worden geroepen. Zo zijn in 2008 de 

themawerkgroepen ‘Multifunctionele 

landbouw en huisverkoop’, ‘Energie-

verbruik en broeikasgasemissie’, en 

de productwerkgroep ‘Aquacultuur’ 

van start gegaan. 

Het ministerie van LNV bepaalt de 

kaders waarbinnen Bioconnect func-

tioneert. Het clusterbestuur van het 

ministerie is de formele opdrachtge-

ver en bekrachtigt daarom de onder-

zoeksvoorstellen van Bioconnect.  

Daarnaast heeft de overheid eigen 

wensen voor onderzoek, die worden 

overlegd en afgestemd met Bioconnect.

Bioconnect is geen bedrijf, organisatie of instituut. Bioconnect is een netwerk, een samenspel van personen  
die zichzelf of een organisatie vertegenwoordigen. Het doel van Bioconnect is dat primaire producenten met  
hun ketenpartners het door de praktijk gewenste onderzoek aansturen. En dat lukt heel goed.

Akkerbouw &   ■

 vollegrondsgroente

Aquacultuur ■

Bodemvruchtbaarheid ■

Bomen ■

Bloemisterij & bollen ■

Energie & broeikas-  ■

 gassen 

Fruit & wijn ■

Glasgroente & padden-  ■

 stoelen

Multifunctionele   ■

 landbouw &  

 huisverkoop

Natuur & biodiversiteit  ■

Pluimveevlees   ■

 & eieren

Uitgangsmateriaal   ■

 & veredeling

Varkensvlees ■

Zuivel & rundvlees ■

werkgroep

onderzoek

bedrijfs-
netwerk

Bioconnect 
            in actie 

Het netwerk praat mee 
 over het hoe en waa rom.  
Ondernemers zi jn e igenaa r va n 
  de onderzoeksprojecten.
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Product- en themawerkgroepen

Informeel circuit is belangrijk

Naast een formeel circuit kent Bioconnect  

een uitgebreid informeel circuit, waarin 

deelnemers ervaringen, meningen en kennis 

met elkaar uitwisselen. Frank Wijnands is bij 

Wageningen Universiteit en Researchcentrum 

verantwoordelijk voor het onderzoek voor de 

biologische landbouw. Hij kent Bioconnect als 

opdrachtgever. ‘Het gaat bij Bioconnect niet  

alleen om het aansturen van het onderzoek. 

Als de mensen bij elkaar komen, bespreken  

ze ook allerlei zaken die in de sector spelen. 

Dit informele circuit is belangrijk. Het levert 

de deelnemers informatie en contacten op.  

Dat is een belangrijke reden om deelnemer  

te willen zijn van Bioconnect.’



Te veel bureaucratie

Ik heb het altijd prettig gevonden om 

met de praktijk samen te werken om 

te komen tot effectieve, uitvoerbare 

en vooral acceptabele oplossingen. 

De boeren zorgen voor feedback, 

komen met nieuwe ideeën en zorgen 

voor nieuwe ontwikkelingen.  

Ik sta daarom positief tegenover  

Bioconnect als netwerk voor samen-

werking tussen praktijk en onder-

zoek. Een punt waar ik tegenaan  

loop en wat ik vaker heb genoemd,  

is dat door de formalisering binnen  

Bioconnect te veel bureaucratie is 

ontstaan. Dit is ook de ervaring van 

sommige andere deelnemers. We moe-

ten veel tijd besteden aan overleggen, 

concretiseren van onderzoeksplan-

nen en het schriftelijk afleggen van 

verantwoordelijkheid. Dit werkt  

remmend. Ook ben ik een voorstan-

der van meerdere werkvormen bin-

nen Bioconnect. Zo werk ik nu met 

innovatiegroepen, die meedenken 

over bepaalde problemen. Ik houd 

van korte lijnen en dat moet ook  

binnen Bioconnect kunnen, vind ik.

Wijnand Sukkel 

Onderzoeker aan Wageningen Universiteit en Researchcentrum

Column

risch ondernemers en andere prak-

tijkmensen voor het onderzoek van 

Bioconnect is geen gebrek. Monique 

Bestman ervaart deze belangstelling 

en betrokkenheid als zeer positief. 

Zij vindt het prettig dat ondernemers 

meepraten met de onderzoekers in 

het projectteam en ze heeft er baat 

bij dat ze regelmatig haar onder-

zoeksbevindingen en -vragen kan 

terugkoppelen naar de praktijk.

‘Het komt voor dat ik gevoelige 

resultaten bekend moet maken over 

welzijn of uitval bij pluimvee. Dan 

is het goed om met de praktijk te 

overleggen hoe je die informatie het 

beste kunt presenteren.’ Een ander 

effect van de Bioconnect-werkwijze 

is dat ondernemers niet alleen veel 

belangstelling hebben voor de uit-

komsten van ‘hun’ onderzoek, maar 

ook zeer bereid zijn de resultaten toe 

te passen. Bestman: ‘Als boeren hun 

bedrijfsgegevens beschikbaar hebben 

gesteld voor onderzoek en daaruit 

komt als resultaat een oplossing 

voor dierenwelzijn naar voren, dan 

is de bereidheid groter om die toe te 

passen dan wanneer iets van boven 

wordt opgelegd.’

Onderzoeksideeën komen terecht bij 

de product- of themawerkgroepen 

van Bioconnect. Deze werkgroepen 

bespreken in aanwezigheid van een 

onderzoeker de ideeën. In zijn rol van 

themacoördinator verzamelt deze on-

derzoeker geschikte collega-onderzoe-

kers voor een bepaalde opdracht. De 

geselecteerde onderzoekers schrijven 

vervolgens een projectplan en maken 

er een begroting bij, die duidelijk 

maakt hoeveel het onderzoek kost.

Op de vingers gekeken
Het is even wennen: ondernemers die 

met al hun praktische kennis, wensen 

en noden heel dicht op de huid van de 

onderzoekers zitten. Sommige onder-

zoekers worden daar kriebelig van. 

Zij willen bij hun werk niet op de  

vingers worden gekeken. Zij willen 

een onderzoek graag op hun eigen 

manier uitvoeren. ‘We kennen dit type 

onderzoekers en bij sommigen zorgt 

de aard van het onderzoek ervoor dat 

zij het liefst enige afstand houden 

van de praktijk’, onderkent Frank 

Wijnands van Wageningen Universi-

teit en Researchcentrum (WUR). Hij 

is verantwoordelijk voor de cluster 

Biologische Landbouw. ‘Maar ik zie 

veel liever dat onderzoekers goed  

samenwerken met de praktijk. En 

dat is inmiddels vaak het geval. Een 

groeiende groep onderzoekers heeft 

geen enkel probleem met bemoeienis 

van ondernemers. Integendeel, zij 

worden er juist door gemotiveerd.’

Een van de kinderziekten van  

Bioconnect was dat ondernemers te 

snel en te veel wilden. Het gevolg was 

een grote toestroom van kortetermijn-

vraagstukken in de werkgroepen en 

projectlijsten die werden gevuld met 

ad hoc-onderzoek, mede uit de be-

hoefte om snel te scoren. Daar werd 

niet iedere onderzoeker gelukkig van. 

Inmiddels hebben de werkgroepleden 

meer ervaring. Zij buigen zich ook 

over vraagstukken voor de langere 

termijn en zijn bereid een onderzoek 

in een breder verband te plaatsen.

Bioconnect is opdrachtgever
Op de vraag of het nu wezenlijk  

anders is om zo nauw samen te 

werken met praktische ondernemers, 

zeggen veel onderzoekers: dat deden 

we toch al? ‘Voordat Bioconnect er 

was, hadden we bij ons onderzoek al 

te maken met de inspraak van onder-

nemers bij het formuleren van onze 

onderzoeksplannen’, zegt Monique 

Bestman, pluimveeonderzoeker bij 

het Louis Bolk Instituut. Voor haar 

is er op het vlak van samenwerking 

geen wezenlijk verschil voelbaar. 

De ondernemers waren betrokken 

en zijn dat nog. De onderzoekers 

schrijven net als voorheen de onder-

zoeksplannen en voeren deze uit. Het 

verschil is dat Bioconnect het budget 

toewijst en dat onderzoekers aan 

Bioconnect verantwoording afleggen. 

De nieuwe rol betekent voor onder-

nemers een grote verandering – zij 

hebben meer te zeggen – maar voor 

onderzoekers veel minder. 

Positieve effecten
Een positief effect van Bioconnect is 

dat de belangstelling vanuit de prak-

tijk voor onderzoeksresultaten flink is 

toegenomen. Aan interesse van agra-
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De praktijk 
     aan de knoppen

Onderzoek aansturen, dat is de hoofdtaak van Bioconnect. Aansturen is niets bijzonders, maar wel dat primaire produ-
centen, ketenpartners en andere belanghebbenden de aanstuurders zijn. Veel betrokkenen zijn lovend over de nieuwe 
mogelijkheden die dit biedt. Er is ook een groep met gemengde gevoelens, namelijk degenen die worden aangestuurd.

Het is even wennen

Gevoed door de pra kti jk ontwikke len wetenschappers goede ideeen tot 
verhe lderende kennis en kra chtige i n novatie s: cru cia le bi jdragen aa n vooru itga ng.

¨



Iedereen praat met iedereen en dat is 

altijd zo geweest. Met praten kom je 

verder, zeker bij innovatie. Vooraan-

staande onderzoekers en voorlichters 

hebben altijd een kring van wel-

ingelichte lieden om zich heen gehad 

waaraan ze hun wijsheid danken. 

Een legendarisch voorbeeld is Koos 

Broekman, voormalig bedrijfsleider 

van het Varkensproefbedrijf in  

Sterksel. Hij koketteerde met top-

fabrikanten van stalinrichtingen 

en trok massa’s kritische varkens-

houders uit binnen- en buitenland. 

Broekmans innovatiekracht was 

zo groot, dat als hij koos voor een 

systeem ter beproeving, de toponder-

nemers de apparaten alvast in hun 

nieuwe stallen lieten monteren. De 

invloed van varkenshouders bleef 

beperkt en ook de onderzoekers waar-

mee hij samenwerkte, hadden meestal 

minder oog voor de ondernemers.

Effectief middel
Anno 2008 is het woord niet langer 

alleen aan de Broekmannen. Er heeft 

zich een nieuw fenomeen ontwikkeld: 

het netwerken. Netwerken bestaat 

sinds jaar en dag, maar in de land-

bouw heeft deze vorm van samen-

werken zich ontwikkeld tot een zeer 

effectief middel voor vernieuwing. 

Een van de eerste agrarische net-

werken staat bekend onder de naam 

Koeien & Kansen. Bedrijfsleider Carel 

de Vries van De Marke, proefbedrijf 

voor Veehouderij en Milieu, ziet in 

de tweede helft van de jaren negentig 

mooie onderzoeksresultaten. Op de 

vraag ‘hoe pas je die toe op verschil-

lende bedrijfstypen, zodat de vee-

houderij ermee vooruit kan?’ bleek 

de oplossing een netwerk te zijn van 

zeventien praktijkboeren, die bereid 

waren mee te ontwikkelen en kennis 

uit te dragen. Het netwerken heeft 

sindsdien een vlucht genomen. Spon-

taan of georganiseerd komen overal 

groepen boeren van de grond, die 

zich in netwerkverband op brede of 

smalle onderwerpen storten.

Inhoud
In een modern netwerk zijn de deel-

nemers verbonden door de inhoud. 

Het minimumaantal deelnemers is 

drie. Een andere vereiste is dat alle 

deelnemers belang hebben bij het 

onderwerp en een actieve rol ver-

vullen. Een netwerk heeft een eigen 

dynamiek en een eigen volgorde van 

aanpak: eerst het vraagstuk, dan de 

mensen, dan de middelen en dan de 

organisatie. Bij een bedrijf is dit juist 

andersom. Kenner bij uitstek van 

het netwerken is Maarten Vrolijk, 

projectleider van ‘Netwerken in de 

Veehouderij’. Volgens Vrolijk maakt 

een netwerk goed gebruik van de 

kennis van veehouders en overige 

deelnemers als begeleiders, dierenart-

sen en voorlichters. Belangrijk is dat 

de deelnemers niet hun eigen belang, 

maar het overkoepelende belang cen-

traal stellen. Een goed netwerk levert 

verrassend goede, creatieve resulta-

ten op. Kennis wordt snel toegepast.

Tien miljoen euro
Bioconnect onderscheidt zich op prin-

cipiële punten van andere netwerken. 

Bijvoorbeeld door het feit dat de deel-

nemers per jaar bijna tien miljoen 

euro van de overheid aan onderzoek 

en voorlichting te besteden hebben. 

Dit leidt tot de unieke formule van 

praktijkgestuurd onderzoek. Dat 

vraagt een stevige organisatie en ge-

degen procedures en planningen. Er 

zijn ook overeenkomsten met andere 

netwerken. Bioconnect is verzameld 

rondom één thema: innovatie. Net als 

bij andere netwerken delen de deelne-

mers hun kennis, die hierdoor snel toe-

pasbaar is. Er is bovendien een groot 

informeel circuit, dat waardevolle con-

tacten oplevert voor iedereen. Dit geldt 

met name voor bedrijfsnetwerken  

van Bioconnect. Netwerken moeten 

bruisen. En bruisen doet Bioconnect.
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Meer dan een 
            naaikransje

Staan de landbouw, en de glastuinbouw in het bijzonder, al langer bekend om  
hun vele studiegroepen, tegenwoordig lijkt het alsof iedereen netwerkt. Biocon-
nect is ook een netwerk. Wat is de hype die netwerken heet eigenlijk waard?

 Netwerken verbinden, leveren i nformatie op en zorgen voor sa menwerking. 
K ra chtige netwerken bieden stru ctu u r en zi jn produ ctie f. Bioconnect is zo’ n kra chtig netwerk.

netwerk: mensen verzamelD  
ronDom een gezamenlijk thema



Bezoekers van het museum halen, 

toegeknikt door vriendelijke mede-

werkers, hun jeugdherinneringen op. 

Ze staan tussen de spullen die hun 

moeder in de keuken had en even 

later in een miniatuur-bakkerswinkel 

uit de jaren vijftig. ‘Het coöperatieve 

kookboek’ uit 1910, samengesteld 

door een huisvrouw, leest een meisje 

hardop voor. Het is de titel van één 

van de bijna tienduizend kookboeken 

die het museum telt.

Aangezien in het museum bijna altijd 

wordt gekookt, geurt het er naar al-

lerlei etenswaren. Dit koken is een 

bewuste activiteit om de bezoeker 

niet alleen te laten horen, kijken 

en voelen, maar vooral ook te laten 

ruiken. Vaak komt er dan nog een 

dimensie bij als mensen een hapje 

krijgen aangeboden om te proeven. 

Behalve met het museum dragen 

Imke en Carolina Verhoeven hun 

boodschap op nog andere manieren 

uit. Ze organiseren biologische mark-

ten, geven kookles, doen interviews 

en lezingen en schrijven kookboeken.

‘Mensen enthousiasmeren om anders 

om te gaan met voedsel. Dat is wat ik 

wil met de eetcultuur van vroeger’, 

zegt Carolina. ‘Er is in de moderne 

maatschappij sprake van een enorme 

vervlakking. Mensen weten niet meer 

waar hun voedsel vandaan komt en 

de herinnering aan de smaak gaat 

verloren. Met het museum wil ik 

mensen laten ervaren dat er meer is. 

De eetcultuur die we aan het begin 

van deze eeuw hadden, is veel rijker 

dan mensen nu denken. In het  

Kookmuseum wil ik mensen inspire-

ren om koken en eten in hun dage-

lijks leven een belangrijker plek te 

geven. Ik ben een voorstander van 

eten wat het seizoen biedt. En van 

huisverkoop. Producenten en con-

sumenten zouden meer contact met 

elkaar moeten hebben.’

Belangstelling voor eten en alles wat 

daar omheen zit, is Carolina’s doel. 

‘Mensen hoeven er niet elke dag meer 

tijd aan besteden. Het zou al mooi 

zijn als ze één keer per maand met 

familie of vrienden een avond beste-

den aan het bereiden van eten. In het 

dagelijks leven is eten heel belang-

rijk. We zouden er veel meer mee en 

aan kunnen doen. Met mijn Kookmu-

seum geef ik mensen graag een stukje 

levenskunst mee.’

Het Kookmuseum in Appelscha, opgericht door Carolina Verhoeven, is nog niet 
zo heel beroemd, maar met 20.000 bezoekers per jaar al wel goed bekend. In 
het museum gaat het Carolina om de eetcultuur in de volkscultuur. Dus geen 
hoogdravend gedoe of een statige entree. Het Kookmuseum is gehuisvest in een 
eenvoudig pand aan het kanaal, met achter de ijssalon, de kassa met ingang.
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 Consu ment a ls e i ndgebru iker

Ondernemers ki jken naa r trends i n de ma rkt.  
 Eerli jk en smake li jk voedse l  
  is een i nternationa le trend.  
 Lu ister naa r topkoks a ls Ca roli n a Verhoeven.

Lekker koken

Carolina Verhoeven, leermeester-kok, legt al 25 jaar 

een bijzondere belangstelling aan de dag voor onze eetcultuur. In het Friese 

Appelscha opende ze een kookmuseum, dat ze beheert met haar dochter Imke 

en zoon Mannus. Het museum staat op de nominatie om in 2008 te verhuizen. 

Met haar museum, lezingen en cursussen verwierf Carolina grote bekendheid. 

Een van haar nieuwe activiteiten is de oprichting van een Académie Culinaire, 

een opleiding voor studenten die geïnteresseerd zijn in de eetcultuur. Ze is lid 

van Euro-Toques, het internationale genootschap van koks en restaurants.

Couscous met paddenstoelen

Ingrediënten:
2 rode uien

250 g pompoen

250 g kastanjechampignons

150 g oesterzwammen

1/2 eetlepel gedroogde oregano

4 eetlepels olijfolie extra vierge

(zee)zout

zwarte peper

150 g couscous

verse knoflookbieslook

3 takjes munt

1 theelepel paprikapoeder

Bereiding:
Grill voorverwarmen. Uien pellen en 

in dunne plakjes snijden. Pompoen 

schillen en in grove stukken snijden. 

Paddenstoelen schoonvegen, grote hal-

veren. In lage ovenschaal ui, pompoen, 

paddenstoelen, oregano en 3 eetle-

pels olie mengen. Zout en peper naar 

smaak toevoegen. Ovenschaal ca. 15 cm 

onder hete grill schuiven en groenten 

ca. 15 minuten roosteren, regelmatig 

omscheppen. In kom couscous in 225 

ml kokend water ca. 5 minuten laten 

wellen. Bieslook en muntblaadjes fijn 

knippen. In wok rest van olie verhit-

ten, paprikapoeder erdoor roeren en 

couscous erdoor scheppen. Couscous 

ca. 2-3 minuten al omscheppend ver-

warmen tot het rul is. Helft van krui-

den erdoor scheppen. In twee diepe 

borden couscous scheppen. Pompoen 

en paddenstoelen met vocht erover 

verdelen. Rest van kruiden erover 

strooien. Eet smakelijk.

Kok met museum zet trends voor de toekomst



denpreparaten worden vaak in de  
geitenwollensokkensfeer geplaatst, 
omdat die onderbouwing nu ontbreekt.
‘Dat klopt. Het heeft er mede toe geleid 

dat het werken met kruiden een kabou-

terstigma heeft. Goed onderzoek kan 

hier veel aan veranderen. Overigens 

wordt er wel gedegen onderzoek naar 

kruidenpreparaten gedaan, maar de re-

sultaten worden vaak niet gepubliceerd. 

De fabrikanten van kruidenpreparaten 

beginnen niet aan kostbare procedures 

om middelen geregistreerd te krijgen 

als officieel diergeneesmiddel.’ 

RIKILT voert dit project van  
Bioconnect niet alleen uit. U  
hebt een reeks gespecialiseerde 
instituten ingeschakeld?’
‘Ja, we werken samen met het Insti-

tuut voor Etnobotanie en Zoöfarma-

cognosie (IEZ) en het bureau van de 

Nederlandse Vereniging voor Fytothe-

rapie (NVF), beide in Beek-Ubbergen, 

de afdeling Veterinaire Farmacologie 

en Toxicologie/Faculteit Diergenees-

kunde in Utrecht, PhytoGeniX/Facul-

teit Farmaceutische Wetenschappen 

van de Universiteit van Utrecht, de 

Animal Science Group (ASG) van 

WUR, het Louis Bolk Instituut in 

Driebergen en de HAS in Den Bosch.’

Uw onderzoek raakt een maatschap-
pelijk belang, namelijk de volksge-
zondheid. Er kleven bezwaren aan het 

gebruik van antibiotica, waaronder 
de resistentie die zich steeds vaker 
voordoet en die bijvoorbeeld tot ge-
volg heeft dat tbc steeds moeilijker 
te bestrijden wordt.
‘Een ander bekend probleem is na-

tuurlijk MRSA, de ziekenhuisbacterie 

Meticilline Resistente Staphylococcus 

aureus. Uit de naam van deze bacterie 

blijkt al dat het probleem te maken 

heeft met het opbouwen van resisten-

tie. Intensief gebruik van antibiotica 

leidt ertoe dat bacteriën die hier min-

der of ongevoelig voor zijn, de over-

hand krijgen, waardoor een infectie 

niet meer met antibiotica te bestrijden 

is. Het gebruik van antibiotica in de 

veehouderij kan leiden tot resistentie 

van ziekteverwekkers bij mensen.’

Welke rol kan fytopharmacie spelen 
bij het antibioticaprobleem?
‘Je kunt kruiden of kruidenpreparaten 

inzetten als preventief of curatief mid-

del bij de bestrijding van ziekten. Het 

ligt voor de hand dat ze de plaats gaan 

innemen van de verboden standaard 

toevoeging van antibiotica. Dit kan in 

de vorm van een continue toediening 

via het voer, maar je kunt ook denken 

aan kruidengebruik bij stressvolle 

momenten, bijvoorbeeld het spenen 

van biggen. Kruiden kunnen verder 

zorgen voor een betere vertering en 

een stabielere darmflora, waardoor 

dieren minder snel ziek worden.’

Hoe ziet uw onderzoeksaanpak eruit?
‘We zijn begonnen met inventari-

seren van wat er is aan kruiden-

preparaten voor dierlijk gebruik. Er 

zijn meer dan honderd preparaten 

beschikbaar en meer dan zestig 

fabrikanten zijn actief op dit terrein. 

Vervolgens onderzoeken we welke 

kruiden of kruidenpreparaten daad-

werkelijk een gezondheidsverbete-

rend effect hebben. We doen onder-

zoek naar uierontsteking bij melkvee, 

de gezondheid van vleesvarkens en 

het effect bij coccidiose-infecties bij 

kippen. Op basis van wetenschap-

pelijk onderzoek stellen we vast welk 

effect veehouders mogen verwachten 

van het gebruik van kruiden.’

Welk resultaat verwacht u?
‘Ik verwacht dat veehouders op brede-

re schaal natuurlijke middelen kunnen 

en zullen inzetten om problemen met 

ziekten te voorkomen of te bestrijden.’Het gebruik van kruiden in de 
geneeskunde is eeuwenoud en onze 
drogisten hebben volle schappen 
met kruidenmiddelen tegen allerlei 
soorten aandoeningen. Waar staan 
we in Nederland met de kennis over 
fytotherapie in de veehouderij?
Maria Groot: ‘Eigenlijk nog aan het 

begin. Het gebruik van kruiden- 

preparaten bij dieren is uit het  

vizier geraakt bij de opkomst van  

moderne middelen als antibiotica.  

In tegenstelling tot buitenlandse uni-

versiteiten wordt er bij Nederlandse 

opleidingen voor dierenartsen weinig 

aandacht besteed aan kruiden.’

Waarom is het project Fyto-V in het 
leven geroepen, als de toepassing 
van kruidenpreparaten op zo’n  
laag pitje staat?
‘De vraag komt van de biologische 

landbouw, waar veehouders van 

oudsher meer preparaten gebruiken 

dan in de reguliere veehouderij. De 

veehouders hebben het vraagstuk 

aangekaart bij Bioconnect en vervol-

gens werden de productwerkgroepen 

Pluimveevlees en eieren, Zuivel en 

rundvlees en Varkensvlees opdracht-

gevers voor onderzoek. Zodoende 

konden we een breed project opzet-

ten, met als concreet doel de werking 

van meer beschikbare werkzame 

kruidenpreparaten wetenschappelijk 

te onderbouwen.’ 

Wetenschappelijke onderbouwing is 
waarschijnlijk zeer belangrijk. Krui-
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Kruiden  goed voor  
   dier en  maatschappij

Nieuw terrein

Fyto-V komt voort uit vragen en  

ideeën van ondernemers die betrok-

ken zijn bij Bioconnect. Bij het  

onderzoek is niet alleen de biologi-

sche landbouw betrokken. Ook  

kennisinstellingen en beleidsmakers 

voor de reguliere richting werden  

geïnspireerd om het nieuwe terrein 

van de fytotherapie te ontdekken.

Zullen in de toekomst kippen af en toe een anijszaadje meepikken en varkensstallen geuren naar oregano? 
Dr. Maria Groot van RIKILT, het instituut voor voedselveiligheid van WUR, sluit dit niet uit. Onder de naam 
Fyto-V leidt zij een onderzoek naar de toepassing van kruidenpreparaten in de diergeneeskunde, ook wel 
fytotherapie genoemd. Een nieuw vakgebied in ontwikkeling. Wellicht kunnen kruiden antibiotica vervangen.

 Leu n niet op be legen erva ri ngen. Du rf de ge i jkte paden te verlaten en 
nieuwe geda chten toe te laten. Gee f nieuwe, onverwa chte ideeen  
  een ka ns en la at je le iden door mensen en de natu u r.

¨



Het marktgerichter denken wordt 

ondersteund door de visie-ontwik-

keling die plaatsvindt bij de diverse 

productwerkgroepen. Gerbers: ‘Bij 

het ontwikkelen van een visie waar 

we als sector naar toe willen, is het 

zeer wezenlijk de vraag te stellen wat 

onze afzetmarkt is. Zijn we een pro-

ducent voor Nederland of bedienen 

we de West-Europese markt?’

De drie ketenpartners vertegen-

woordigen niet alleen zichzelf in de 

werkgroepen, maar ook hun sector-

genoten. Soms is dit de concurrentie, 

maar dat levert geen problemen op. 

‘Wij bespreken bij Bioconnect geen 

concurrentiegevoelige onderwerpen’, 

zegt Crombags. ‘Het gaat over onder-

werpen die de hele sector aangaan  

en daar hebben alle verwerkers  

belang bij.’

Samenwerken loont
De samenwerking tussen producenten,  

onderzoekers en ketenpartners levert 

goede resultaten op. Kögeler van Eosta  

verwijst naar een project dat de 

oerkomkommer introduceerde. Een 

voorbeeld van een mooi resultaat in 

de zuivel is het onderzoek naar de vet-

zuursamenstelling van melk. In dat on-

derzoek is vastgesteld dat biologische 

melk van nature een betere vetzuur- 

samenstelling heeft dan reguliere melk 

en meer CLA (geconjugeerd linolzuur) 

en Omega 3-vetzuren bevat. ‘Hiermee 

onderscheidt biologische melk zich in 

positieve zin’, zegt Campinamanager 

Crombags. ‘Dit gegeven is voor alle 

verwerkers beschikbaar’. 

Gerbers heeft nog een paar voorbeel-

den van marktgericht onderzoek in 

de varkenssector. De eerste is een 

kostprijsvergelijking in verschillende 

landen. Dit onderzoek wordt in 2008 

afgerond en zal duidelijk maken hoe 

de Nederlandse kostprijs zich ver-

houdt tot die in andere landen. Een 

tweede studie is een onderzoek naar 

de concurrentiekracht van de Neder-

landse sector voor de komende jaren. 

De uitkomsten van deze studie zijn 

belangrijk voor de wijze waarop de 

biologische varkenssector zich verder 

kan ontwikkelen.

Meerwaarde voor ketenpartners
De conclusie is duidelijk: Bioconnect 

heeft voor ketenpartners een duide-

lijke meerwaarde. Bioconnect biedt 

een uitstekend platform om con-

tacten te onderhouden en om wen-

sen op het gebied van bijvoorbeeld 

regelgeving kenbaar te maken. En al 

zijn niet alle partners even sterk be-

trokken bij de onderzoeken voor de 

primaire sector, zij zien wel de winst 

als het gaat om het verbeteren van de 

marketing in hun sector.

Bioconnect kijkt verder dan het  

boerenerf. Niet alleen de leveranciers, 

maar ook de afnemers van agrarische 

producten nemen volop deel aan het 

kennisnetwerk. Edwin Crombags  

is lid van de productwerkgroep 

Zuivel en rundvlees van Bioconnect. 

Crombags is marketingmanager  

van Ecomel, de businessunit voor 

biologische producten van Campina. 

In de werkgroep vertegenwoordigt 

hij de biologische zuivelverwerkers.  

Gert Kögeler werkt als commercieel 

directeur bij Eosta, een bedrijf dat 

wereldwijd handelt in biologische, 

ecologische en duurzaam geteelde 

groenten en fruit. Hij neemt namens 

de biologische handel deel aan de 

productwerkgroep Glasgroente. Henk 

Gerbers is manager marketing en  

externe vertegenwoordiging bij De 

Groene Weg. De Groene Weg, onder-

deel van het internationale vleesver-

werkende bedrijf Vion, is als speci-

alist in de biologische vleeskeuken 

actief van boer tot winkelvloer. 

Gerbers vertegenwoordigt in de pro-

ductwerkgroep Varkensvlees de bewer-

kers van biologisch vlees en vleeswaren.

Managers positief
De drie managers zijn zeer positief 

over Bioconnect. Crombags van 

Campina heeft, naast de verwerking 

en afzet van zuivel, ook belangstel-

ling voor wat zich op het boerenerf 

afspeelt. ‘Ik vind het belangrijk om 

betrokken te zijn bij de kennisont-

wikkeling van de biologische produc-

tiemethode en van de zuivelmarkt’, 

zegt hij. ‘Ons bedrijf is een coöpera-

tie en daarom zijn boerenonderwer-

pen en marktgerichte vraagstukken 

voor ons van even groot belang.’ 

Niet iedereen heeft zo’n brede in-

steek. Manager Kögeler van Eosta 

laat teelttechnische vraagstukken, 

zoals de bestrijding van aaltjes, graag 

over aan deskundigen. Hij richt zijn 

aandacht in de werkgroep Glasgroen-

te vooral op de marktvraagstukken. 

Henk Gerbers van De Groene Weg 

vindt, naast het aansturen van  

onderzoek door Bioconnect, de 

regelgeving interessant. ‘De regel-

geving van SKAL en ook de Europese 

regelgeving is voor ons van zeer 

groot belang. Bioconnect is voor ons 

het enige goede platform waar we dit 

soort zaken kunnen bespreken.’

Meer marktdenken
Met name Gerbers en Kögeler bespeu-

ren dat het denken in de productwerk-

groepen van Bioconnect zich ontwik-

kelt en verbreedt, met name waar het 

meedenken over marktvraagstukken 

betreft. Crombags vult aan dat in veel 

thema’s van de productwerkgroep 

Zuivel en rundvlees al automatisch 

het ‘marktaspect’ is verweven.  

Aanvankelijk voerde de vaktechniek 

de boventoon, nu komt er meer oog 

voor de afzetkant. ‘Ik zie de verhou-

ding in de bestedingen geleidelijk 

verschuiven van 90 procent voor 

vaktechniek en 10 procent voor 

marketing naar 70:30’, zegt Gerbers. 
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Met de keten 
                 aan tafel

De agrarische sector in Nederland is groot geworden doordat agrarisch ondernemers, net als andere ondernemers, 
hun problemen en kennis onderling bespreken. Bioconnect gaat een stap verder: naast boeren en tuinders worden  
ook marktpartijen nadrukkelijk uitgenodigd om mee te praten. De ketenpartners waarderen dit in hoge mate.

meer aanDacht voor marketing  
is winst voor ieDereen



Visies op Bioconnect

‘De Nederlandse 

food- en agri-sec-

tor heeft dankzij 

haar innova-

tiekracht altijd 

een belangrijke positie in de wereld 

ingenomen. Tal van onze agrarische 

sectoren staan hoog aangeschreven. 

Innovatie is nog steeds heel belang-

rijk om in de concurrentiestrijd met 

het buitenland het hoofd boven water 

te houden. We moeten onze kostprijs 

laag houden en daar komt nog bij 

dat we omringd zijn met veeleisende 

consumenten die om productver-

nieuwing vragen. Om onze positie te 

behouden moeten we de landbouw en 

de food-sector blijven ontwikkelen.

In het verleden waren het vooral be-

langenorganisaties en de overheid die 

zich bemoeiden met onderzoek, ter-

wijl tegenwoordig ondernemers zelf  

gebruik wensen te maken van onze  

research en daar ook sturing op willen.

Onze instituten richten zich primair 

op onderzoek naar innovaties voor 

toepassing in de praktijk, zowel voor 

de landbouw als voor de food-sector. 

De instituten worden helemaal gefi-

nancierd uit opbrengsten van onder-

zoeken in opdracht, van bedrijfsleven 

of overheid. 

De biologische landbouw is in een 

aantal aspecten voorloper en de kunst 

is om dat te blijven. Met Bioconnect 

ligt de keuze voor het onderzoek dat 

we uitvoeren bij de ondernemers. Wij 

zijn uitvoerder van een deel van het 

onderzoek. Het directe contact met on-

dernemers biedt extra mogelijkheden 

voor het realiseren van innovaties. 

Voor de sector is het belangrijk dat 

Bioconnect een verband legt tussen 

ketenpartners. Tegenwoordig kunnen 

we niet uit de voeten met een aanbod-

gedreven productie, maar gaan we  

toe naar marktgerichte bedrijfskolom-

men. Met Bioconnect zijn we hiermee 

op de goede weg.’

Dr. ir. Aalt Dijkhuizen

Voorzitter van de Raad van Bestuur van Wage-

ningen UR (Universiteit en Researchcentrum)
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Bioconnect vervult nuttige functie

meer BetrokkenheiD van ketenpartners we heBBen onDerscheiDenD vermogen noDig

‘Het ministerie 

van Landbouw, 

Natuur en Voed-

selkwaliteit heeft 

een aantal jaar 

geleden de koers ingezet van ‘zorgen 

voor’ naar ‘zorgen dat’. Dit betekent dat 

wij als overheid de uitvoering van be-

leid zoveel mogelijk overlaten aan het 

bedrijfsleven, terwijl we ons concentre-

ren op de voorwaardenscheppende ka-

ders en beleidsrealisatie op hoofdlijnen. 

De biologische landbouw heeft hier 

adequaat op ingespeeld door in overleg 

met ons Bioconnect te ontwikkelen.

Het kennisnetwerk Bioconnect heeft 

tot doel onderzoek vraaggestuurd  

te laten zijn. Primaire landbouw- 

ondernemers ontwikkelen samen met  

ketenpartners de kennisvragen waar 

behoefte aan is. Hierbij heeft LNV een 

faciliterende rol, naast die van finan-

cier. Een goede ontwikkeling, omdat in 

Bioconnect onderzoekers en praktijk 

uitstekend samenwerken. Wij hebben 

hierdoor hoge verwachtingen van het 

gebruik van de ontwikkelde kennis in 

de praktijk. Daarnaast kunnen we van 

Bioconnect gebruikmaken als klank-

bord. Denk aan signalen uit de praktijk 

en terugkoppeling over (nieuw) beleid. 

En het netwerk draagt bij aan het re-

aliseren van beleidsdoelen, met name 

op het gebied van de verdere ontwik-

keling van de biologische landbouw en 

de afzet van producten. Het aandeel 

biologische producten stijgt en de 

sector heeft steeds meer aandacht voor 

haar omgeving. Ik heb waardering 

voor het feit dat Bioconnect maat-

schappelijk relevante onderzoeksvra-

gen naar voren brengt en samenwerkt 

met ketenpartners, overheid, onder-

zoek en ook de reguliere landbouw.  

Er zijn goede ervaringen opgedaan 

met dit netwerk. Het zou daarom 

mooi zijn als Bioconnect, of aspecten 

van dit kennisnetwerk, voor andere 

sectoren inspirerend kunnen zijn.’

Annemie Burger 

Directeur-Generaal van het ministerie van 

Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit

‘Bioconnect is 

een platform 

voor verschil-

lende spelers die 

sturing geven 

aan innovatie in de biologische land-

bouw. Op dit moment komt de stu-

ring vooral vanuit de primaire sector 

en is de innovatie gericht op ontwik-

keling van productiemethoden. In de 

volgende fase van Bioconnect zullen 

verwerkers als zuivelondernemingen, 

vleesverwerkende bedrijven, handel 

en retail meer betrokken moeten wor-

den en een evenwichtigere inbreng 

krijgen. Bioconnect kan dan als plat-

form voor marktgestuurde innovaties  

dienen en zich minder laten leiden 

door politiek of de primaire produc-

tie zoals nu het geval is. Het gaat om 

de consument.

De biologische landbouw is toe aan 

een volwaardige marktaansturing. 

Ze heeft zich ontwikkeld tot een 

volwassen marktsegment. Het is dan 

ook van belang dat de ketensamen-

werking verder wordt ontwikkeld, 

bijvoorbeeld om de faalkosten, dit 

zijn onterecht gemaakte kosten, te 

verlagen. Daarnaast kan de keten 

werken aan het verbeteren van de 

kwaliteit waarbij de retail en verwer-

kers de producenten informeren over 

de vraag van de consumenten, om 

een echt marktgestuurde productie 

en aanbod te ontwikkelen. Hierbij 

kan Bioconnect een belangrijke rol 

spelen.’

Prof. dr. ir. Siem Korver

Bijzonder hoogleraar Food Farming and  

Agribusiness, economische faculteit Tilburg

‘Laat ik voorop 

stellen dat het een 

goede zaak is dat 

ondernemers met 

Bioconnect recht-

streeks het onderzoek aansturen. Dit 

gebeurt nu binnen de biologische land-

bouw en het is een aanpak die in andere 

sectoren ook bruikbaar is. Ondernemers 

weten goed welke problemen er spelen 

en kunnen aangeven welk onderzoek 

er nodig is. Wel moeten ondernemers 

hierbij de blik naar buiten richten, op 

wat er in de maatschappij gebeurt. Als 

ze zich beperken tot vragen die spelen 

op het bedrijf, komen ze niet ver. We 

hebben nieuwsgierige mensen nodig.

De concurrentie is groot. Daarom staat 

de biologische landbouw voor de taak 

om zich in de markt te onderscheiden. 

Je ziet dat, juist op dit moment, de 

reguliere landbouw hiermee bezig is. 

Ze ontwikkelt producten die inspelen 

op trends in de maatschappij, zoals 

gezondheid. Het is aan de biologische 

landbouw om onderscheidende  

productkwaliteiten wetenschappelijk 

vast te stellen en te gebruiken. Bij  

Bioconnect zijn de ketenpartners, 

zoals de vlees- en zuivelindustrie, 

betrokken en het is zaak dat zij hun 

inbreng hebben. Bij het creëren van 

onderscheidend vermogen hebben 

wij, als Nederland, een achterstand in 

vergelijking tot het buitenland. Daar is 

men veel meer gewend het eigen pro-

duct meerwaarde mee te geven en zich 

te laten onderscheiden. Hier ligt nog 

een grote uitdaging voor Bioconnect.’

Antoon Vermeer
Voorzitter ZLTO

nieuw elan



Hij zwerft door de heuvels van 

Montferland of fietst ’s morgens voor 

zessen bij Emmerich door de velden, 

zijn blik gericht op vogels in de lucht. 

Natuurliefhebber Ben Gerritsen is een 

genieter. Hij is veel op pad en laat 

anderen graag zien hoeveel moois de 

natuur biedt.

‘Als jongen was ik al geïnteresseerd 

in de natuur. Nee, toen ging het niet  

om vogels of kruiden, maar om 

tijgers, olifanten en leeuwen. Die 

spraken me, net als heel veel kinde-

ren, bijzonder aan. Ik vond het ook 

heerlijk om buiten te zijn en op de 

boerderij in de buurt te spelen.

Daarna had ik jarenlang geen bijzon-

dere belangstelling voor de natuur. 

Ik was druk met mijn werk en mijn 

gezin. De vonk die het vuur weer 

liet ontbranden, was een wandeling 

met een natuurgids. Dat is nu 25 jaar 

geleden. Ik stond versteld van wat er 

allemaal te zien is in de natuur als  

je er goed naar leert kijken. De  

knoppen en vruchten van de es die 

we toen bekeken, staan me nu nog  

helder voor de geest. Er ging tijdens 

die ene wandeling een wereld voor 

me open. Binnen enkele jaren was  

ik ook natuurgids.

Als gids probeer ik mensen op een 

nieuwe manier te leren kijken. Ik  

demonstreer bijvoorbeeld hoe fraai 

een algemene paddenstoel als een 

aardappelbovist in elkaar zit. Ook 

daag ik mensen wel eens uit om  

anders te denken. Dan begin ik 

bijvoorbeeld over het gazon bij hen 

thuis. Moet dat altijd met kunstmest 

bemest en strak gemaaid gras zijn? 

Wat mos of wat kruiden ertussen  

kan toch ook een mooi plaatje  

opleveren?

Aandacht voor de natuur is van 

levensbelang. Het gaat immers om 

onze gezondheid en ons welzijn.  

Als boeren meer rekening houden 

met de natuur, is mij dat veel waard. 

De laatste jaren gaat het beter met  

de natuur. Dat kun je bijvoorbeeld 

aflezen uit de terugkomst van onze 

grote uil, de oehoe. Die broedt weer 

in de omgeving. We moeten ervoor 

zorgen dat natuur prioriteit blijft 

krijgen. Dan blijft er voor iedereen 

veel te genieten. Kortgeleden zag ik, 

net over de grens in Duitsland, een 

slechtvalk die zich naar beneden 

stortte met een snelheid van wel  

300 km per uur. Een ongelofelijk 

mooi gezicht.’

20  –  Bioconnect 2008

  Consu ment a ls e i ndgebru iker

 Marktgestu u rd produ ceren is be la ngri jk. 
Daa rom houden in novatieve ondernemers hu n  
 blik gericht op kla nten en op onze omgeving.

Natuurliefhebber
Gids wijst de weg naar de schoonheid van natuur en landschap

Ben Gerritsen is natuurgids en voorzitter van de 

IVN-afdeling Montferland. IVN is de vereniging voor natuur en milieu-educatie, 

die mensen betrekt bij natuur, milieu, landschap en leefomgeving. Een van de 

hoofdactiviteiten is het organiseren van natuurwandelingen onder leiding van 

een gids. Afdeling Montferland is actief in het fraaie bosgebied op een stuwwal 

die uit de ijstijd stamt. Het terrein, op de grens met Duitsland, is heuvelachtig  

en kent grote aaneengesloten bossen met een rijke flora en fauna, waaronder 

dassen. Gerritsen heeft goede contacten met Duitse natuurorganisaties.

Tips van de  
natuurliefhebber

De voorbereiding
Kies sportieve, wat oudere kleding 

in gedempte kleuren. Pak, als u 

ze hebt, een paar natuurboeken 

en een verrekijker en trek stevige 

schoenen aan. Neem iets mee om 

op te zitten.

De plek
Trek de natuur in en kies een 

mooie plek in een rustige omge-

ving, het liefst bij een overgang 

tussen twee landschapstypen, 

zoals van bos naar weiland of  

aan de waterkant. Neem de  

tijd: blijf hier bijvoorbeeld  

een uur zitten.

De waarnemingen
Zie, ruik, hoor en voel wat er in 

uw omgeving is. Veraf, wolken, 

wind en vogels, maar ook dicht-

bij: ritselende geluiden, kleine 

plantjes, holletjes, kruipende en 

vliegende insecten. Door goed 

waar te nemen ontdekt u vaak  

zelf wat iets is. En anders zoekt 

u het op. Iets nieuws ontdekken 

geeft veel voldoening.

De gids
Wilt u meer waarnemen? Loop 

dan eens mee met een van de 

natuurwandelingen die overal in 

Nederland worden georganiseerd.



Cees van Zelderen is melkveehouder 

en voorzitter van Natuurweide, de 

vereniging van biologische melkvee-

houders. Als netwerker toont hij zich 

enthousiast over het bedrijfsnetwerk, 

de plek waar agrarisch ondernemers 

elkaar ontmoeten. ‘Het bedrijfsnet-

werk is ons goudhaantje. Daar vindt 

kennisuitwisseling plaats tussen de 

veehouders en ontstaan nieuwe ken-

nisvragen’, zegt hij. ‘Een belangrijk 

punt hierbij is, dat iedereen in het 

netwerk mede-eigenaar is van  

Bioconnect. We kunnen iets voor 

elkaar krijgen. Goedbeschouwd kan 

elk deelnemend bedrijf tweeduizend 

euro per jaar besteden aan onderzoek 

en is daarvan zelf eigenaar. Dat is 

toch fantastisch?’

Van Zelderen ziet het bedrijfsnet-

werk als de plek waar de resultaten 

van onderzoek daadwerkelijk terug-

komen bij de boeren. Dit lukt volgens 

hem vooral door persoonlijk contact 

en in onderlinge discussies.

‘Bedrijfsnetwerk is ons
           goudhaantje’
Er is bijna geen veehouder te vinden die meer netwerkt dan Cees van Zelderen, 
voorzitter van de productwerkgroep Zuivel en rundvlees. De gedreven agrariër  
is te vinden in zo goed als alle geledingen van Bioconnect.

Cees van Zelderen

Waarom neemt u deel aan Bioconnect?
De Jong: ‘Wij vinden Bioconnect be-

langrijk. Via dit netwerk kunnen wij 

werken aan het verbeteren van het 

welzijn van landbouwhuisdieren. De 

biologische veehouderij staat hier-

voor open en is in verhouding het 

meest diervriendelijk.’

Wat is uw rol?
‘Wij kaarten binnen de productwerk-

groep de knelpunten aan die we erva-

ren op het gebied van dierenwelzijn. 

Bij Bioconnect kunnen we hier op het 

gebied van regelgeving en op het vlak 

van onderzoek iets aan doen.’

Kunt u voorbeelden noemen?
‘Het niet langer toucheren van 

snavels van kippen en het onder 

verdoving castreren van biggen. 

Aquacultuur is een nieuwe vorm van 

veehouderij. Voor deze sector kun-

nen we met Bioconnect concreet wer-

ken aan het formuleren van compleet 

nieuwe welzijnseisen.’

Hebt u voldoende mogelijkheden om 
uw punten in te brengen?
‘Ja. De sfeer is goed binnen de werk-

groep en iedereen zit ongeveer op 

dezelfde lijn. We kunnen onze ideeën 

goed kwijt en er is geen strijd.’

Hoe ziet u de verhouding tot de  
reguliere veehouderij?
‘Er is nu nog een grote kloof tussen 

regulier en biologisch. Ik denk dat de 

biologische veehouderij een voor-

beeldfunctie heeft voor de andere 

sectoren, maar dat andere sectoren 

nog niet zo ver zijn.’
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‘Bioconnect heeft een 
                 voorbeeldfunctie’
Maatschappelijke organisaties met een belang kunnen deelnemen aan  
Bioconnect. De Dierenbescherming maakt volop gebruik van deze mogelijk-
heid. Beleidsmedewerker Marijke de Jong zit in de productwerkgroepen 
Pluimveevlees en eieren en Aquacultuur, haar collega in de werkgroepen 
Varkensvlees en Zuivel en rundvlees.

Marijke de Jong van de Dierenbescherming

BioKennis beschikt over verschillende 

media die zijn ontwikkeld op basis 

van wensen van de eindgebruikers. 

De website www.biokennis.nl geeft 

toegang tot alle publicaties en nieuws-

berichten. BioKennis nieuwsflitsen, 

e-nieuwsbrieven met korte berichten, 

bevatten actueel nieuws uit het onder-

zoek voor specifieke sectoren en ke-

tenpartijen. Voor toegankelijke verdie-

ping zorgen de BioKennisberichten. 

Dit zijn folders met een synthese van 

per thema direct bruikbare kennis. 

Deze communicatiemiddelen bundelen 

het grote aanbod van kennis uit het 

onderzoek en maakt dit toegankelijk.

Bij de communicatieactiviteiten  

werken Wageningen UR en het  

Louis Bolk Instituut in toenemende 

mate samen met de bedrijfs- 

netwerken van Bioconnect. Op  

de BioKennis website hebben de  

bedrijfsnetwerken een eigen plaats. 

Daarnaast maken zij gebruik van 

BioKennisberichten voor de versprei-

ding van kennis. Onderzoekers  

dragen regelmatig bij aan bijeen- 

komsten van bedrijfsnetwerken,  

studieclubs en open dagen. 

BioKennis Brengt kennis naar De praktijk

    Innovatie: 
meer dan alleen onderzoek 

Laurens Klerkx, Hilde van Dijkhorst 

en Cees Leeuwis (WUR) beschrijven 

het innovatieproces in het rapport 

‘Experimenten met nieuwe wijzen 

van vraaggeneratie en vraagarticu-

latie’ voor het Productschap Zuivel. 

Ze zeggen dat innovatie vaak wordt 

gezien als iets technisch, een vernieu-

wing in een proces of techniek. Het 

begrip innovatie omvat echter meer, 

doordat de ‘technische’ vernieuwin-

gen nog meer veranderingen met zich 

meebrengen. Als er bijvoorbeeld een 

nieuw tomatenras wordt geïntrodu-

ceerd, veranderen de inzet van arbeid, 

de aard van het product, wellicht de 

financiering en nog meer zaken.  

Een vernieuwing kan dus tot gevolg 

hebben dat een heel systeem  

verandert, waar collega-bedrijven,  

leveranciers of afnemers mee te  

maken krijgen. 

Netwerk
Voor het doorvoeren van innovatie-

processen is het belangrijk dat 

betrokkenen samen optrekken. Een 

innovatieproces is een interactief 

proces waarbij mensen posities  

innemen en onderhandelen. 

Innovatie of vernieuwing is meer dan het toepassen van onderzoeksresultaten 
of het uitwisselen van kennis. Innovatie is een breed proces en daarom leent 
een netwerk als Bioconnect zich uitstekend voor het doorvoeren van innovaties.

BioKennis zorgt voor de verspreiding van de kennis onder agrarisch 
ondernemers, ketenpartners, belanghebbenden en geïnteresseerden.  
Wageningen UR en het Louis Bolk Instituut stellen via BioKennis  
nieuwe en bestaande onderzoekskennis doelgroepgericht beschikbaar. 



Conclusie 1. Er is veel betrokkenheid 
van eindgebruikers bij kennisontwik-
keling en -verspreiding in Bioconnect. 
Eindgebruikers vinden de ontwikkelde 
kennis redelijk tot goed toepasbaar.
62 procent van de agrarisch onderne-

mers is als begeleider of als  

deelnemer actief betrokken bij een 

praktijknetwerk. Voor een meerder-

heid van hen heeft dit toegevoegde 

waarde voor het bedrijf. Van de  

ketenpartijen is ongeveer de helft 

actief betrokken.

Conclusie 2. Bioconnect maakt de 
ontwikkeling en verspreiding van 
kennis vraaggestuurd. De biologische 
sector is echter heterogeen, waar-
door er veel deelvragen zijn. Biocon-
nect zorgt voor het formuleren van 
een breed gedragen ‘metavraag’. Dit 
laatste kan beter.
De metavraag wordt niet altijd door 

alle partijen gedragen. Men zou meer 

aandacht kunnen richten op het 

formuleren van de metavraag of voor 

meerdere vragen kunnen kiezen. De 

inbreng van ketenpartijen moet in dit 

kader worden verbeterd.

Conclusie 3. Bij Bioconnect is er 
sprake van ‘private vraagsturing bin-
nen publieke kaders’. Voor onderzoe-
kers moet duidelijk zijn aan wie zij 
verantwoording afleggen. Zorg daar-
naast voor een gezamenlijke visie 
op innovatie zodat er een balans is 
tussen de aandacht voor de langere 
termijn en die voor de korte termijn; 
het laatste prevaleert nu.
Omdat Bioconnect een gedelegeerde 

opdrachtgever is en de overheid de 

oorspronkelijke, zal het voor onder-

zoekers niet altijd duidelijk zijn aan 

wie zij verantwoording afleggen. Dit 

moet helder zijn. Een gezamenlijke 

visie helpt om onderzoek voor de 

langere termijn uit te zetten.

Conclusie 4. Deelnemers aan Biocon-
nect hebben op formele wijze meer 
inspraak en sturingsmacht en dra-

gen meer verantwoordelijkheid dan 
voorheen. Dit vraagt om het profes-
sionaliseren van de participatie van 
de deelnemers in onderzoek. 
Het is belangrijk dat deelnemers aan 

Bioconnect weten wat ze terugkrijgen 

voor de tijd die ze investeren. Ook zal 

de werkwijze van onderzoek bekend 

moeten zijn en kan de te investeren 

tijd worden teruggebracht door bij-

voorbeeld projecten te clusteren. Bio-

connect is al gestart met het coachen 

van deelnemers.

Conclusie 5. Door Bioconnect veran-
deren de verhoudingen tussen eind-
gebruiker (de biologische sector als 
gedelegeerde opdrachtgever), onder-
zoeker en financier. Deze verandering 
heeft zijn doorwerking, maar vraagt 
nog wel aandacht.
Eindgebruikers, onderzoekers en 

medewerkers van de overheid zullen 

zich steeds meer bewust worden van 

hun veranderde rol bij het aansturen 

van kennisontwikkeling. 

Conclusie 6. Bioconnect wordt ge-
bruikt voor de aansturing van onder-
zoek en speelt ook een belangrijke 
rol bij het verspreiden van kennis. 
Collega-ondernemers zijn belang-
rijke informatiebronnen. De website 
biokennis.nl kan ondersteunend wer-
ken. De voorwaarden voor een optima-
le kennisbenutting lijken gecreëerd.
Via Biokennis wordt kennis, voort-

gekomen uit onderzoek, integraal 

beschikbaar gemaakt. Dit door bij-

voorbeeld nieuwsberichten, vakblad-

artikelen en handleidingen. De door 

Bioconnect opgezette bedrijfsnetwer-

ken zijn belangrijk voor kennisuitwis-

seling tussen collega-ondernemers.

Conclusie 7. Bij de kennisontwikke-
ling binnen Bioconnect vindt kruisbe-
stuiving plaats tussen de biologische 
en de reguliere agrarische sector, 
doordat onderzoekers in beide secto-
ren werkzaam zijn. Ook via ketenpar-
tijen wordt kennis tussen ‘biologisch’ 
en ‘regulier’ uitgewisseld.

Bioconnect heeft een nieuwe werkwijze geïntroduceerd. Zo’n nieuwe werkwijze brengt behoorlijke veranderingen  
met zich mee. Daarom is het niet verwonderlijk dat Bioconnect opdracht gaf om zichzelf te laten onderzoeken.  
Dr. ir. Laurens Klerkx en Professor dr. ir. Cees Leeuwis van de Leerstoel Communicatie en Innovatiestudies van  
de WUR voerden in 2007 het onderzoek uit. Bioconnect weet nu waaraan gewerkt moet worden.

Hoge scores voor 
        Bioconnect 

 Het wi jdverta kte netwerk boort bronnen 
  va n v ragen, ideeen en wensen aa n, 
die onder voortdu rende u itwisse li ng va n 
 geda chten en meningen hu n weg vinden,  
  zoekend naa r a ntwoorden en oplossi ngen. 
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Veelbelovend

Onderzoeker Laurens Klerkx concludeert op basis van zijn onderzoek 

dat de insteek van Bioconnect veelbelovend is en de effectiviteit van 

onderzoek kan verhogen. ‘Het goede van Bioconnect zit bijvoorbeeld 

in de evenwichtige en gevarieerde samenstelling van de product- en 

themawerkgroepen’, zegt hij. ‘Boeren, ketenpartijen en maatschap-

pelijke organisaties praten mee over onderzoek. Dat moet wel op de 

juiste manier gebeuren en Bioconnect is hiervoor een goede vorm.’ 

Ook constateert Klerkx dat er bij Bioconnect een grote behoefte is  

om te leren van de eigen ervaringen en zich verder te ontwikkelen.

Niet vanzelf
De introductie van een nieuwe aansturing van onderzoek door  

Bioconnect gaat niet vanzelf. ‘Er is soms weerstand, omdat de oude 

structuren worden afgebroken. Ook vereist Bioconnect professiona-

lisering van de deelnemers. Bijvoorbeeld bij het formuleren van  

onderzoeksopdrachten: dit kost veel werk en het vereist inzicht. Men 

moet ook leren hoe een individueel onderzoek binnen het grotere 

plaatje past. De samenwerking met ketenpartners is soms lastig. Men 

heeft niet altijd dezelfde belangen en ook een verschillende positie. 

De verwerkende industrie beschikt over eigen middelen om zaken te 

laten onderzoeken. Dus als men daar iets wil, betaalt men het zelf.’

¨



Het kennisnetwerk Bioconnect telde in 

2007 meer dan 600 deelnemers, waar-

onder ondernemers, medewerkers van 

kennisinstellingen en vertegenwoordi-

gers van de verwerkende industrie, de 

handel en de overheid. In 2007 liepen 

zo’n 150 onderzoeksprojecten in negen 

productwerkgroepen en acht thema-

werkgroepen. Hiermee was 9 miljoen 

euro gemoeid. Daarnaast waren elf be-

drijfsnetwerken actief met deelnemers 

van in totaal 400 bedrijven.

Biologica, de ketenorganisatie voor 

biologische landbouw en voeding, 

is één van de initiatiefnemers van 

Bioconnect en faciliteert het netwerk 

door onder andere te voorzien in 

kennismanagers en het vervullen van 

een coördinerende rol.

Biologica is de organisatie voor promo-

tie en ontwikkeling van de biologische 

voedselproductie van boer tot consu-

ment. Ze heeft 20.000 adoptanten en 

donateurs. Samen met biologische boe-

ren, handelaren, verwerkers en detail-

listen werkt Biologica aan het vergro-

ten van de bekendheid van biologische 

producten, de groei van de markt en de 

kwaliteit van de biologische productie-

methoden. Zie ook www.biologica.nl.

Voor vragen over en wensen en ideeën voor kennisprojecten kunt u terecht  
bij de loketten van het netwerk Bioconnect. Neem voor de betreffende  
sector contact op met één van genoemde kennismanagers.

Meer dan 600 deelnemers

Leden van product- en themawerkgroepen

Ketenorganisatie Biologica

Loketten van Bioconnect

Productwerkgroepen Kennismanager en loket E-mail

Zuivel & rundvlees Clemens Oude Groeniger  oude.groeniger@biologica.nl

Varkensvlees Clemens Oude Groeniger oude.groeniger@biologica.nl

Pluimveevlees & eieren Clemens Oude Groeniger oude.groeniger@biologica.nl

Akkerbouw & vollegrondsgroente Marian Blom blom@biologica.nl

Glasgroente & paddenstoelen Mari Marinussen blom@biologica.nl

Fruit & wijn Marian Blom blom@biologica.nl

Bomen Maaike Raaijmakers raaijmakers@biologica.nl

Bloemisterij & bollen Mari Marinussen marinussen@biologica.nl

Aquacultuur Mari Marinussen marinussen@biologica.nl

  

Themawerkgroepen Kennismanager en loket E-mail

Markt & keten Arjan Monteny monteny@biologica.nl

Bodemvruchtbaarheid Sjors Willems willems@biologica.nl

Uitgangsmateriaal & veredeling Maaike Raaijmakers raaijmakers@biologica.nl

Energie & broeikasgassen Mari Marinussen marinussen@biologica.nl

Biodiversiteit & natuur Sjors Willems willems@biologica.nl

Multifunctionele landbouw & huisverkoop Sjors Willems willems@biologica.nl

Wilt u op de hoogte blijven van de resultaten van de verschillende projecten? 

Meldt u dan aan voor de BioKennisnieuwsflits op www.biokennis.nl. Voor 

overige vragen kunt u zich wenden tot Biologica, telefoon (030) 233 99 70.
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Cijfers en feiten

Colofon
Deze brochure is een uitgave van Bioconnect

p/a Biologica
Nieuwegracht 15
3512 LC Utrecht
Telefoon (030) 233 99 70
Fax (030) 230 44 23
info@biologica.nl
www.bioconnect.nl
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Akkerbouw en vollegrondsgroenten
Bedrijf/organisatie Naam
DLV Adviseurs Marktgroep Biola. D. van Balen
Ondernemer C.F.A. van Beek (voorzitter)
Biologica M.W.G. Blom 
N. Buining-Graafland N. Buining-Graafland
Hoofdproductschap Akkerbouw H.J. Greve
Green Organics B.V. J. Groen
Agrifirm  H. Hendrikse
Landbouwbedrijf  
A.E.M.C. van Hootegem A. van Hootegem
Plant Research International (PRI) B. Lotz
Ministerie van LNV S. van der Meulen
B.V. Exploitatie NZ27 D. Monsma
Ondernemer A.H.M. Mulder
Wageningen UR J. Neeteson
Ondernemer J.M. Poley
Ondernemer H.A.G. Smeenk
Wageningen UR W. Sukkel
Hoeve ‘De Horizon’ J. de Veer
Warmonderhof T. Verdonschot
Agrico  J. Vergroesen
Louis Bolk Instituut M. Zanen
Buro AZ A. Zeelenberg

  
Aquacultuur
Bedrijf/organisatie Naam
Zon Aquafarming BV F. Aartsen
WUR-PRI W. Brandenburg
Agro Eco P. Brul
Stichting de Noordzee R. Creyghton
Happy Shrimp Farm B.V. G. Curtessi
Nederlandse vereniging  
van viskwekers W. van Eijk
Dierenbescherming M. de Jong
Producenten organisatie van de  
Nederlandse Mosselcultuur U.A. H. van Geesbergen
Holstein Consultancy B.V. J. Holstein
Ministerie van LNV G. Mahabir
Biologica M. Marinussen
AgroEco M. van der Meer
WUR-IMARES H. van de Mheen
Biologica A. Monteny
WUR-IMARES M. Poelman
Nutreco H. Vink

Biodiversiteit en landschap (in oprichting)
Bedrijf/organisatie Naam
Ondernemer D. van den Dries
Natuurmonumenten R. Pleune 
Alterra A. Stortelder 
Ondernemer B. Wagenvoort
Wageningen UR A. Visser 
Ondernemer K. van Zelderen

Bodemvruchbaarheid
Bedrijf/organisatie Naam
Plant Research International (PRI) H. ten Berge
Conviro T. Brethouwer
Ondernemer C.F.A. van Beek 
Adviesbureau ter Berg C. ter Berg
Conviro T. Brethouwer
Ondernemer J. van Deelen
AHS Dronten/Warmonderhof R. Hendriks
Ministerie van LNV P. Hotsma
A.G. van Iersel en Zn B.V. M. van Iersel
Mts. van IJzendoorn-Molenaar P. van IJzendoorn
Louis Bolk Instituut C. Koopmans
Ondernemer J.A. Melgers
Durk Oosterhof D. Oosterhof (voorzitter)
Louis Bolk Instituut S. Staps
Ondernemer J.C.M. van Strien
Biologisch Tuinbouwbedrijf  
Gebr. Verbeek B.V. F. Verbeek
Biologica G.J.H.G. Willems 

Bomen
Bedrijf/organisatie Naam
Nederlandse Bond van  
Boomkwekers A. van Dijk
Ondernemer F.N. van de Laan
Kwekerij de Bierkreek Lundhal
Biologica M.H.J.E. Raaijmakers 
PPO Bollen Bomen & Fruit H. van Reuler
Mens & Bos, Adviesbureau F. Schennink
Ondernemer A.R.C. Schout
Ministerie van LNV G.J.M. Schroën
DLV Adviesgroep NV H. Smeets
Korneland E. Valk
Boomkwekerijen Henri Fleuren B.V. M. Vandewall (voorzitter)
Pronatura, Eko boomkwekerij B. van Vulpen

 
Bloemisterij
Bedrijf/organisatie Naam
Ondernemer F. van der Helm
Biobol J. Hoogeveen (voorzitter)
Louis Bolk Instituut L. Janmaat
Stichting Proeftuin Zwaagdijk Y. van Leeuwen
Biologica Mari Marinussen
WUR-PPO R. Meijer
TAsk Force MBL J. Robinson-Kuilboer
Ministerie van LNV F. Schroën
Ondernemer G. te Voortwis

Energieverbruik en broekasgasemissie
Bedrijf/organisatie Naam
WUR-PPO F. Wijnands
WUR-PPO W. Sukkel
Ondernemer C. van Roessel
Ondernemer A. Jonkers
Ministerie van LNV L. Oprel
Biologica M. Marinussen

Fruit
Bedrijf/organisatie Naam
Albers & Reijnen H.T.M.P Albers (voorzitter)
Ondernemer D. Beker
Biologica M.W.G. Blom 
DLV Adviesgroep  
biologische fruitteelt G. Brouwer
Olmenhorst Fruit B.V. F. de Clercq
Naturelle A. Jansen
Mts Jansonius-Buitink P. Jansonius
PPO Systeemonderzoek biol. Fruit M.P. van der Maas
Fruitful R. Mantel
Biologica A. Monteny
Mts. van Noord - Sanchez H.G. van Noord
v.o.f. Fruitteeltbedrijf De Ring H. Oltheten
Ondernemer J.H. Oude Voshaar
Ondernemer J.M. Poley
L.J. Ruissen en P. Ruissen van Os L.J. Ruissen
Ministerie van LNV G.J.M. Schroën

  
Glasgroente
Bedrijf/organisatie Naam
ZLTO T. Aerts
Ondernemer M. Boon
Louis Bolk Instituut G. van der Burgt
Groenland Biologische  
groentekwekerij B.V. D.C.W. van Dijk
De Eemstuin I.M. Duinisveld
Louis Bolk Instituut L. Janmaat
Ondernemer A. Jonker
Ondernemer A. Jonkers
Productschap Tuinbouw J. Klap
Eosta International G. Kögeler
Ondernemer F. de Koning
Biologica M Marinussen
Wageningen UR  R.J.M. Meijer
Ministerie van LNV L. Oprel
Van Paassen - van Balkom V.O.F. R. van Paassen
Ruud van Schie B.V. R.J.M. van Schie
Biologisch Tuinbouwbedrijf  
Gebr. Verbeek B.V. L.H.M. Verbeek (voorzitter)
Biologisch Tuinbouwbedrijf  
Gebr. Verbeek B.V. J. Verbeek
Buro AZ A. Zeelenberg
LTO Groeiservice  K. Zuidgeest

Multifunctionele landbouw en  
huisverkoop (in oprichting)
Vakgroep Biologische Landbouw

Pluimveevlees en eieren
Bedrijf/organisatie Naam
Ondernemer N. Blok (voorzitter)
Louis Bolk Instituut M. Bestman
Kwetters J. van Esch
Dierenbescherming M. de Jong
Ondernemer Sj. Kok
Agro Eco R. Loefs
Biologica C. Oude Goeniger
WUR-ASG B. Reuvenkamp
Ondernemer W. Remijnse
Ondernemer H. Speelman
ForFarmers A. Tijkorte
Ministerie van LNV J. Voet
PVE M. Vonk

 
Uitgangsmateriaal en veredeling
Bedrijf/organisatie Naam
Adviesbureau ter Berg C. ter Berg
Ondernemer C. Bouma
Bejo Zaden B.V. F. van de Crommert
Rijk Zwaan Production B.V. R. Driessen (voorzitter)
Plant Research International (PRI) S. Groot
Barenbrug  S. Heijden
Plantum A. van den Hurk
Louis Bolk Instituut E. Lammerts-van Bueren
Vitalis Biologische Zaden B.V. T. van der Made
Biologica M.H.J.E.  Raaijmakers 
Plant Research International (PRI) O. Scholten
Ministerie van LNV G.J.M. Schroën
Boomkwekerijen Henri Fleuren B.V. M. Vandewall
Agrico  J. Vergroesen
De Bolster V.O.F. B. Vosselman
Maatschap Van Woerden en Buth C. van Woerden
 

Varkensvlees
Bedrijf/organisatie Naam
Dierenbescherming B. van den Berg
Ondernemer N. van den Broek (VZ)
Ondernemer H. Donkers
De Groene Weg/Vion H. Gerbers
Reudink A. Heuven
DLV M. Hol
Biologica C. Oude Goeniger
WUR-ASG H. Vermeer
PVE M. Vonk
Ministerie van LNV L. Westerlaken

Zuivel en rundvlees
Bedrijf/organisatie Naam
Dierenbescherming B. van den Berg
Ecomel/Campina E. Crombags
LBI N. van Eekeren
Ondernemer H. Janssen
Ondernemer M. Jan de Jong
Ondernemer M. van Liere
Ministerie LNV S. van der Meulen
Biologica C. Oude Goeniger
van Gorp H. Pluimes
Agro Eco K. van Veluw
Ondernemer G. Verhoeven
WUR-ASG M. Vrolijk
Ondernemer K. van Zelderen (voorzitter)



Bioconnect is een netwerk waarin ondernemers, 

overheid en onderzoekers samenwerken. Men 

overlegt, leert van elkaar en brengt vernieuwing  

op gang. Bioconnect geeft innovatieve ideeën de 

kans uit te groeien tot waardevolle bijdragen  

aan landbouw, natuur en voedselvoorziening.


